

ЭВР

3'15 ЭКОЛОГИЧЕСКИЙ ВЕСТНИК РОССИИ
ENVIRONMENTAL BULLETIN OF RUSSIA

ТЕМЫ НОМЕРА

НЕФТЬ. ГАЗ. ХИМИЯ: ООС

Расчет влияния нефтепровода
на температурный режим грунта

Calculation of oil pipeline influence
on soil temperature regime

ОБРАЩЕНИЕ С ОТХОДАМИ

Прошлый экологический
ущерб в современной
России

Past environmental damage in
modern Russia

ЭКОЛОГИЯ И ЭКОНОМИКА

Надежен ли берег
острова Сахалин

Whether Sakhalin Island
coast is reliable

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛОНКА

Провокации США как
источник распространения
«управляемого хаоса»

US provocations as a source of spreading
«controlled chaos»



СОДЕРЖАНИЕ

ИНФОРМАЦИОННЫЕ ПАРТНЕРЫ

АНО «МЦ РПНШ»,

Ассоциация «Вода-Медицина-Экология»,

компания «ВОЛГОМОДЕРУС»,

Гильдия экологов,

Мещерский научно-технический центр,

Академия МНЭПУ,

МЦУЭР под Эгидой ЮНЕСКО,

Компания «ЭКОТИМ».

РЕДАКЦИОННАЯ КОЛОНКА

Б. Триль. Провокации США как источник распространения «управляемого хаоса»

1

НЕФТЬ. ГАЗ. ХИМИЯ: ООС

ПЕРСПЕКТИВЫ И ТЕНДЕНЦИЙ ТЭК

В.Ф. Поминов. В поисках выхода из кризиса: Системный подход к оценке и прогнозированию мировой энергетики (окончание)

4

Ю.А. Плакиткин. Прогнозирование темпов и пропорций развития глобальной энергетики и ТЭК России в условиях формирования новых энергетических технологий

16

ЭХО СОБЫТИЙ

Н.Н. Пусенкова. Форум «Нефтегазовый диалог», Семинар «Новая роль ОПЕК: цены и добыча»

25

ИССЛЕДОВАНИЯ И РЕЗУЛЬТАТЫ

Е.В. Вязунов, В.В. Фёдоров. Определение зоны влияния трубопровода на тепловой режим грунта на основе данных метеостанции «Тайшет»

26

ГОСПОЛИТИКА

Е.В. Анисимова. РЕКОМЕНДАЦИИ «круглого стола» Комитета Государственной Думы по энергетике «Разведка и добыча: новые возможности старых нефтегазодобывающих регионов России»

32

ЭХО СОБЫТИЙ

Романова В.Б. Конференция «Промышленная политика регионов: устойчивость, импортозамещение, новые резервы развития»

41

ОБРАЩЕНИЕ С ОТХОДАМИ

И.Б. Генгут. Обоснование программы по ликвидации ранее накопленного ущерба в Самарской области на основе переработки и утилизации нефтесодержащих шламов

42

ОБРАЩЕНИЕ С ОТХОДАМИ

КОММЕНТАРИЙ ЮРИСТА

М.С. Дивович. О внесении изменений в порядок разработки и утверждения нормативов образования отходов и лимитов на их размещение

44

ПЕРСПЕКТИВЫ И ТЕНДЕНЦИИ

А.А. Соловьянов. Прошлый (накопленный) экологический ущерб: проблемы и решения

46

ЭКОЛОГИЯ И ЭКОНОМИКА

ЭКОБЕЗОПАСНОСТЬ

А.И. Забара. Берегоукрепление Сахалина или надежен ли берег острова

54

ЭКОВЕСТИ

57

ООС: ЗАКОНЫ. НОРМЫ. ПРАВИЛА

ГОСПОЛИТИКА И ОБЩЕСТВО

Е.В. Гришина, В.В. Жуков. Экологический шантаж как инструмент для достижения экологических целей

58

ИССЛЕДОВАНИЯ И РЕЗУЛЬТАТЫ

Н.В. Костылева, Н.Л. Рачёва. Анализ выполнения мероприятий из Плана действий органами исполнительной власти субъектов РФ за 2012–2013 гг.

62

ЭКОМОНИТОРИНГ

С.В. Гальченко, Ю.М. Посевина. Экологическая оценка визуальной среды на примере г. Рязань

66

ПРАВООБРАЗОВАТЕЛЬНАЯ ПРАКТИКА

Т.К. Доев. Межрайонная природоохранная прокуратура г. Москвы: разъяснительная и надзорная деятельность

70

АННОТАЦИИ И КЛЮЧЕВЫЕ СЛОВА СТАТЕЙ

74

ОБРАЗОВАНИЕ. ПОВЫШЕНИЕ КВАЛИФИКАЦИИ

76

ВЫСТАВКИ. КОНФЕРЕНЦИИ. СЕМИНАРЫ

79

КАТАЛОГ ПРЕДПРИЯТИЙ

80

CONTENTS

EDITOR COLUMN

B. Trill. US provocations as a source of spreading the «controlled chaos» 1

OIL. GAS. CHEMISTRY: ENVIRONMENTAL PROTECTION

FUEL AND ENERGY COMPLEX: PROSPECTS AND TRENDS

V.F. Pominov. Escaping Crisis: Systemic Approach to Assessment and Prediction of World Energy (ending) 4

Y.A. Plakitkin. Predicting rates and proportions of global energy development as well as Russian fuel and energy complex in the formation of new energy technologies 16

EHOES OF EVENTS

N.N. Poussenkova. Forum «Oil and Gas dialogue» Seminar «The new role OPEC: Prices and Production» 25

RESEARCH AND RESULTS

E.C. Vyazunov, I.A. Fedorov. DETERMINING THE ZONE OF PIPELINE INFLUENCE ON THE THERMAL REGIME OF SOIL BASED ON THE DATA FROM THE SKOVORODINO METEOROLOGICAL STATION 26

GOVERNMENT POLICY

E.V. Anisimov. RECOMMENDATIONS «Round table» State Duma Committee on Energy «Exploration and Production: New Opportunities old oil and gas regions of Russia» 32

EHOES OF EVENTS

Romanov V.B. Conference on «Industrial policy areas: sustainability, import substitution, the development of new reserves» 41

WASTE TREATMENT

I.B. Gengut. Justification Programme on the Elimination of previously accumulated damage in the Samara region on the basis of recycling and disposal of oily sludge 42

WASTE TREATMENT

LEGAL COMMENTARY

M.S. Divovich. On amendments to the order of development and approval of standards for waste and limits on their placing 44

PROSPECTS AND TRENDS

A. A. Soloviyarov. Past (accumulated) Environmental Damage: Problems and Solutions. 1. Sources and Types of Pollution 46

ECOLOGY AND ECONOMY

ENVIRONMENTAL SAFETY

A.I. Zabara. Sakhalin bank revetment or whether coast of the island is reliable 54

ECONEWS

57

ENVIRONMENT PROTECTION: LAWS. NORMS. RULES.

GOVERNMENT POLICIES AND SOCIETY

EV Grishin, V.V. Zhukov. Environmental blackmail as a means for achieving not environmental goals 58

RESEARCH AND RESULTS

N.V. Kostyleva, N.L. Racheva. Analysis of the measures implementation from «Action Plan on the implementation of the state policy in the field of environmental development of the Russian Federation for the period up to 2030» by the executive authorities of the Russian Federation for 2012-2013. 62

ENVIRONMENT MONITORING

S.V. Galchenko, Y.M. Posevina. Environmental assessment of visual environment on the example of Ryazan 66

LAW ENFORCEMENT PRACTICE

T.K. Doev. Interdistrict Environmental Prosecutor's Office of Moscow: advocacy and oversight activities 70

ABSTRACT, KEY WORDS

74

EDUCATION. ADVANCED TRAINING.

76

EXHIBITIONS. CONFERENCES. SEMINARS.

79

SUPPLIERS. SERVICE PROVIDER

80

ENVIRONMENTAL BULLETIN OF RUSSIA

Monthly Research and Practice Journal

Published since 1990

Editor-in-chief - TRILL G.Boris

Phone: +7.985.760 90 25,

+7.925.518 23 83,

ecovest@ecovestnik.ru;

www.ecovestnik.ru

You can order translation of any article in English at the editorial office



СТР. 25



СТР.44



СТР.52



СТР.56



СТР. 66



СТР.70